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Közös-erdő erdőrezervátum (ER-16) Hosszú Távú Vizsgálatsorozat - 1. HTV 

Összefoglalás - Csengőd 42/A, Csengőd 43/A, Páhi 95/A erdőrészletek. 

 

 

A Közös-erdő vázlatos története 

 

Az 1782-85 között készült Első katonai felmérés térképén már erdőként jelölik a területet, a Második katonai 

felmérés (1819-69) térképén nevet is találunk hozzá: Kuller-erdő. Körülötte rétek, legelők. Az azóta eltelt időben 

az erdőborítás folyamatos. Utolsó letermelése az 1920-as évekre tehető, valószínű a Tianoni szerződés után 

előállt nyersanyaghiány időszakában. A második világháború után katonai gyakorlótérként használta a 

honvédség, néhány földbe ásott lövegállás és lövészárok emlékeztet erre. A terület katonai használata nem 

lehetett intenzív, mindazonáltal a polgárok elől elzárt terület maradt, ami megakadályozta az erdő és a környező 

láprétek, mocsárrétek kiélését, degradációját 

Egy 1961-ben készült légifotón kivehető, hogy a Csengőd 43/A részletet mesterségesen újították fel 

(terkepek.pdf a térképmellékletekkel). 

Védettséget a KNP megalakulásakor a Kolon-tavi (V.) Törzsterület részeként kapott az OTvH 1800/1974 (XII. 

20.) rendeletében. 

Erdőrezervátum besorolást ER-16 számon 1998-ban kapott. 

 

 

A Közös-erdő napjainkban 

 

Az erdő gyöngyvirágos tölgyes – tölgy-kőris-szil ligeterdő – kőrises láperdő mozaikja, erdészeti beavatkozástól 

évszázados távlatban mentes. Kiváló természetességi állapotban van, a magoncoktól a fekvő holtfáig minden 

korosztály jelen van, felújuló és összedőlő részei is vannak. Valamennyi szintje épségben van, tájidegen 

fertőzöttsége minimális (néhány Celtis occidentalis folt), ami a kiváló egészségi állapotának köszönhető. 

 

 

Hosszú Távú Vizsgálat 2018-2019 

 

Az MTA Ökologiai Kutatóintézet által összefogott Erdőrezervátum program HTV protokollja szerinti első 

vizsgálatot 2018 őszén és 2019 tavaszán végeztem el az erdőben, így az ERDŐ+h+á+l+ó, ami a következő 

vizsgálatok alapja, készen van. A részletes eredményeket a mellékelt táblázatok tartalmazzák. 

 

 

Kezelési javaslat 
 

Az Erdőrezervátum program alapelveivel összhangban az erdő életébe semmilyen módon nem szabad 

beavatkozni. Kizárólag engedéllyel javasolt látogatni, minimális zavarásra törekedve – hiszen a HTV protokoll 

elvégzése is komoly taposási terhelést jelent, amelynek lehetőleg csak évtizedenként kellene kitenni az erdőt. 

Az ER protokoll jövőben eldöntendő kérdése, hogy hogyan kezeljük a tájidegen fajokat. Az én véleményem 

az, hogy ameddig komoly mennyiségben nem jelentkeznek, addig hagyni kell, hogy az erdő saját maga 

szabályozza ezt a jelenséget. 
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